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La divisió comarcal centra el debat 
sobre les futures regions de Catalunya 

GIRONA (De la nostra Redac
ció).— La jornada d'ahir organitza
da per la Societat Catalana d'Or
denació del Territori, filial de l'Ins
titut d'Estudis Catalans, sota el 
lema Les futures regions a Catalu
nya, es va convertir en un debat 
sobre la divisió comarcal, que va 
ser qüestionada per la major part 
dels ponents. Els assistents van 
coincidir en la necessitat que les 
futures regions serveixin per des-
concentrar i descentralitzar els 
serveis i el poder de la Generali
tat, però no es van posar d'acord 
sobre els criteris que s'han de se
guir per crearies. Tomàs Pou, pre
sident de la Societat Catalana 
d'Ordenació del Territori, va asse
gurar que la divisió comarcal «no 
afronta els problemes reals pels 
quals va ser plantejada, i és poc 
valenta». Per a Pou, la <findefini-
ció» actual sobre aquest tema va 
convertir el debat sobre les re
gions en un acte sobre les comar
ques. El conseller de Governació 
de la Generalitat, Josep Gomis, va 
clausurar la jornada assegurant 
que la Generalitat tot just ha iniciat 
els estudis per definir les futures 
regions de Catalunya i que «com 
més s'aprofundej;c en el tema, 
més dubtes hi ha». 

L'alcalde de Girona, Joaquim 
Nadal, va ser el ponent que es va 
mostrar més critic en el tema de 
la divisió comarcal, de la qual va 
assegurar que «no serveix per 
res». Segons Nadal, «ha arribat 
un moment en què hi ha més càr
recs públics que mai, però tots 
amb molt poc poder. El poder del 
Govern Català és un poder barce
loní que expandeix els seus ten
tacles des de Barcelona, però 
sense que això en suposi una 
descentralització. La comarca és 
un fet poc rellevant, amb un po
der innocu», va dir. L'acte cele
brat ahir a la Fontana d'Or de Gi
rona en sessió de matí i tarda va 

D'esquerra a dreta, Joaquim Nadal, alcalde de Girona; el conseller de Governació, Josep Gomis; Tomàs Pou, presi
dent de la Societat Catalana de l'Ordenació del Territori, i el catedràtic de geografia Lluís Casassas, en un moment del 

debat. Foto:Lluís Vilardell. 

ser introduït pel geògraf Oriol 
NeHo, amb la ponència L'evolució 
del concepte de regió en el debat 
de la Divisió Territorial de Catalu
nya. 

L'economista Josep Maria Car
reras, en la seva intervenció sota 
el lema Política Territorial i Re
gions, va assegurar que la divisió 
per regions que s'ha de realitzar 
«seria molt diferent si no s'ha
guessin posat en funcionament 
els Consells Comarcals», i va 
considerar que cal definir prèvia
ment les funcions que s'atorgaran 
als futurs delegats regionals de la 
Generalitat. 

Lluís Casassas, catedràtic de 
geografia, va afirmar que hi ha 

«una manca d'equilibri en l'orde
nació territorial, que no es podrà 
consolidar si no es fa una refor
ma del municipi bàsic». Casassas 
va postular que s'han de mantenir 
cinc grans àrees catalanes forma
des per agrupacions de municipis 
de més de cent mil habitants. Se
gons aquesta distribució, a part de 
l'àrea metropolitana de Barcelona, 
es crearien quatre possibles re
gions més, formades per Girona i 
els municipis propers; Lleida i zo
nes properes; una altra àrea cen
trada a Manresa;i una possible re
gió, que va considerar més com
plexa, centrada a Reus-Tarragona. 
Per a Casassas, les regions «de 
cap manera no poden ser més de 

cinc». L'arquitecte Manuel Ribas 
va defensar la creació de regions, 
però va criticar que les comar
ques s'hagin creat «sense tenir en 
compte res més». Ribas va asse
gurar que «Catalunya s'aguanta 
perquè hi ha Barcelona i la seva 
àrea metropolitana». El cinquan
ta per cent dels municipis catalans 
tenen menys de mil habitants, i 
només representen l'I,5 per cent 
dels habitants de Catalunya. 
«Aquests municipis segur que no 
poden fer gaire res, i cal tenir pre
sent que els pobles són el fona
ment en què descansa el tema de 
les regions», va dir Lluís Casas
sas. 

El ple ha aprovat obrir Kexpedient 

Tramiten declarar ruïnós 
el castell de Santa Pau a 
partir de dades del 1850 

Estava convocada per avui 

No es fa la manifestació a 
Caldes perquè l'alcalde 

rebrà els parcel·listes 
SANTA PAU {De la nostra Redac
ció, perPidel Bales).— L'Ajunta
ment de Santa Pau inicia l'expe
dient de ruïna del castell de la Ba
ronia perquè en un document de 
l'any 1850 hi consta que l'edifici 
en aquella època es va declarar 
ruïnós. El Consistori va aprovar, 
en el ple de divendres, començar 
aquest tràmit sense haver mantin
gut prèviament converses amb el 
propietari, que «no és aquell que 
tots ens pensàvem, sinó un al
tre», segons va dir al ple l'alcalde, 
Ramon Canadell. 

L'estat actual del castell de San
ta Pau preocupa el Consistori per
què, segons Canadell, hi ha «el 
perill que en pugui caure qualse
vol cosa i faci mal a algú». Se
gons l'Ajuntament, l'edifici ame
naça ruïna i cal efectuarHi una in
tervenció urgent. L'Ajuntament de 
Santa Pau es va adreçar a les ofi
cines del Registre de la Propietat, 
on es va poder assabentar que el 
propietari del castell no era preci
sament aquella persona que creia 
el Consitori, segon va dir el batlle, 
sense especificar, però, qui n'és el 
propietari. Ramon Canadell va dir 
que havia comprovat que «el 
baró de Santa Pau té el títol,, però 
no és é! propietari del castell». 

En un document de l'any 1850, 
dipositat al Registre de la Propie
tat, s'especifica que el castell de 
Santa Pau era un «edifici en estat 
ruïnós sense més valor que el de 
la pedra existent i el solar que 
ocupa». En el ple, l'alcalde de 
Santa Pau no va dubtar ni un mo
ment a proposar l'inici de la trami
tació de l'expedient de ruïna del 
castell perquè «com que elis ja ho 
tenen declarat en ruïnes, nosal
tres obrim l'expedient», va dir el 
batlle davant la proposta d'un dels 
regidors que deia que, abans de 
prendre un acord d'aquest tipus, 
caldria potser parlar prèviament 
amb el propietari. Ramon Cana
dell va dir que per parlar d'aquest 
tema amb el propietari necessita
va primer l'acord del Consistori 
per tirar endavant el procés de 
l'expedient. Des del document 
que cita l'alcalde fins ara han pas
sat cent trenta-nou anys i no en fa 
encara vint que l'edifici acollia un 
convent de monges que destina
ven una part de l'immoble a tas
ques pedagògiques. El tècnic mu
nicipal haurà d'elaborar ara un in
forme per comprovar si el cin
quanta per cent del castell de Sgp,. 
t2 PSu 5s troba en estat ruïnós. 

CALDES DE MALAVELLA.- L'as
sociació de parcel·listes de la urba
nització Llac del Cigne de Caldes 
de Malavella ha decidit suspendre 
la manifestació que s'havia previst 
per avui perquè l'alcalde. Lluís Co-
malada, ha acceptat reunir-se amb 
ells dimarts vinent per intentar so
lucionar els problemes de segure
tat ciutadana d'aquesta urbanitza
ció. Els propietaris de les parcel·les 
demanaven la destitució del ser
gent de la Guàrdia Civil de la po
blació, a qui acusen d'«ineficàcia i 
inoperència». 
L'associació de veïns de la urbanit
zació Llac del Cigne va denunciar, 
a principis del mes de desembre 
passat, la situació d'indefensió que 
patien davant els nombrosos roba
toris. El president de l'associació 
de veïns, Carlos Enrique Serrano, 
va sol·licitar al Govern Civil de Bar
celona, fa més d'un mes, l'autorit
zació per realitzar la manifestació 
pels carrers de Caldes i ahir va tra
metre una carta al Govern Civil de 
Girona anunciant la desconvocatò-
ria de la manifestació. 
Els veïns plantejaran dimarts que 
ve a l'alcalHe si problema dels ro
batoris i de la manca d'infrastruc
tura de la urbanització Llac del Cig
ne. Segons el president de l'asso

ciació de parcel·listes, Carlos Enri
que Serrano, «la reunió de dimarts 
que ve haurà de servir per donar 
una solució definitiva a aquest 
greu problema d'inseguretat ciu
tadana». 
La reivindicació principal dels veïns 
de la urbanització Llac del Cigne 
era la destitució del sergent de la 
Guàrdia Civil de Caldes de Malave
lla perquè «les denúncies presen
tades per robatoris davant les au
toritats governamentals no han 
tingut cap efecte positiu, i els pro
pietaris dels habitatges estan to
talment desprotegits davant els 
desaprensius», segons han mani
festat els afectats. 
L'alcalde de la població. Lluís Co-
malada, va declarar, a l'inici del 
conflicte, que l'Ajuntament no té 
competències per resoldre els pro
blemes de seguretat que planteja 
l'associació de parcel·listes de la ur
banització Llac del Cigne, que han 
acusat l'Ajuntament d'inhibir-se 
dels problemes que pateixen. Les 
associacions de parcel·listes de Can 
Solà, Turis Club i Aigües Bongc oc 
VSPi auuérir a les reivindicacions i 
accions iniciades pels de la urba
nització Llac del Cigne i van dema
nar més atenció per part de l'Ajun
tament. 

Pares, mestres i 
Administració 
discrepen de la 
reforma educativa 
FIGUERES.— Representants 
dels sindicats, de les associa
cions de pares i de la Conse
lleria d'Ensenyament van po
sar de manifest les seves dis
crepàncies pel que fa a la futu
ra Llei de Reforma de l'Ense
nyament No Universitari, en 
una taula rodona que es va ce
lebrar divendres al vespre al 
Casino Menestral Figuerenc, 
organitzada per l'agrupació 
cultural d'aquesta entitat. La 
xerrada portava per títol Ense
nyament, entre la crisi i la re
forma, i hi participaran Frede
ric Llovet i Enric Marco, repre
sentants de les associacions 
de pares d'alumnes, Pere Solà, 
sots-director general d'Orde
nació Educativa de la Genera
litat; Irene Rigau, secretària del. 
Consell Escolar de Catalunya; 
Antoni Ventura, catedràtic 
d'història a l'Institut de Batxi
llerat Alexandre Deulofeu; .Xa
vier Besalú, professor de Cièn
cies de l'Educació a l'Escola de 
Mestres de Girona i represen
tant del sindicat UGT; i Joan 
Oloriz, professor d'història a 
l'Institut de Santa Coloma de 
Farners i representant de Co
missions Obreres. El modera
dor va ser Joan Ferrerós. 

Partint d'una anàlisi dels 
problemes de l'actual sistema 
d'ensenyament, es va co
mençar a discutir sobre els 
avantatges, inconvenients, 
pros i contres de la futura llei. 
Els ponents van fer evidents 
els problemes que hi haurà per 
arribar a un acord entre totes 
les parts. Tant els represen
tants dels sindicats com els pa
res van posar de manifest el 
seu escepticisme i la certa des
confiança amb què veuen el 
projecte, queixant-se també 
de no haver estat prou consul
tats ni informats sobre la seva 
redacció. «La reforma és la 
justificació d'una gestió políti
ca, és una creació política no 
consensuada ni amb els mes
tres ni amb la societat», va 
manifestar Xavier Besalú, que 
va reconèixer que cal una re-
definició del paper i l'ofici del 
mestre. Per a Besalú, «no es 
pot pretendre fer una reforma 
amb el conflicte i l'escepticis
me entre tècnics, mestres i 
pares. L'escota continua sent 
un lloc per guardar-hi els 
nens». 

Sant Pol tindrà 
una zona 
industrial de 
vint hectàrees 
SANT POL DE M A R . - L'Ajun
tament de Sant Pol de Mar va 
aprovar inicialment, en la dar
rera sessió plenària, crear una 
zona industrial que estarà si
tuada al peu de l'autovia que el 
MOPU construirà abans del 
1992 entre Mataró i Palafolls. 
El polígon industrial de Sant 
Pol de Mar tindrà vint hectà
rees i estarà dedicat a la petita 
i mitjana empresa. 

El projecte inicial s'ha modi
ficat per poder suprimir una al
tra zona que s'havia projectat 
fer a l'altra banda de la riera de 
la població, però que s'ha ha
gut de desestimar a causa de 
l'elevat cost que comporta 
construir un pont, segons l'al-
wu.^*^ V4x̂  v>aiiL I UI íití iviar, Jo
sep Roca. Les altres modifica
cions s'han produït a les ZTÍira-
des al polígon Ir.uustriaí i"en la 
realització d'un estudi econò-

1 mic. 
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